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گزارش

اتفاق جالبی روز گذشـــته و در صحن 
کمیســـیون تلفیق مجلس رخ داد و 
کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۰ با ۲۳رای موافق 
و ۱۹رای مخالف و یک رای ممتنع در جلسه 
تصویب شد. این اتفاق درحالی بود که بسیاری 
از نماینـــدگان پیـــش از ایـــن در گفت وگو با 
رســـانه های مختلف ازجمله »فرهیختگان« 
تاکید کرده بودند بودجه ارسالی ازسوی دولت 
به هیچ عنوان امکان تصویب نداشته و باید از 
بنیاد اصلاح شود. البته همه این اظهارنظرها 
مربوط به قبل از جلسه روز دوشنبه سران قوا 
بود و چنانکه از ســـخنان ســـران ۳قوه بعد از 
جلسه می شـــد فهمید، اتفاق یا بهتر بگوییم 
مذاکراتی احتمالی باعث شده قدری نظرات 
گذشته تعدیل شود. قالیباف پس از این جلسه 
اظهار امیدواری کرد با هماهنگی با دولت در 
بودجه و بخش هـــای مختلف اقتصادی قوه 
مجریه، درنهایت بودجه به تصویب رســـانده 
شود. این سخنان قالیباف اما روز گذشته و با 
اظهارنظر سیداحسان خاندوزی، نایب رئیس 
کمیســـیون اقتصادی مجلس واضح تر شد، 
جایی که خاندوزی تاکید کرد دولت از موضع 
اولیه خود در برابر مطالبه اصلاح بودجه کوتاه 
آمده اســـت. همین خبر کافی بود تا رسانه ها 
کنجکاو شـــده و به دنبال بررسی خبر بروند، 
هرچند پیش از دســـت یافتن به نمایندگان، 
خبر آمد که با رایی شکننده کلیات لایحه دولت 
در کمیسیون تلفیق تصویب شده است. پس 
از اعلام این خبر »فرهیختگان« به سراغ برخی 
نمایندگان عضو این کمیســـیون و همچنین 
کمیســـیون های تخصصی مجلـــس رفت تا 
درمورد چندوچون ماجرا، چرایی رای به کلیات 
و توافقات سران قوا اطلاعاتی کسب کند. در 
این خصوص اولین نفر احمد امیرآبادی، عضو 
هیات رئیسه و عضو کمیسیون اقتصادی بود، 
کسی که نه تنها به کلیات بودجه رای مخالف 
داده بود بلکه در صحن کمیسیون هم از جانب 
مخالفـــان ادله خـــود را بیان کـــرده بود. او 
دراین باره می گوید هیچ حجت شـــرعی برای 

رای دادن به این بودجه نداشـــته و تاکید هم 
می کند که مجلس با دولت در این زمینه توافق 
نداشته است. محمدحسین آصفری، نماینده 
کمیسیون امور داخلی در کمیسیون تلفیق 
نفـــر دوم بود. او کـــه از رای موافق ۲۳نفر از 
همکارانـــش به لایحه بودجه تعجب کرده بود 
به »فرهیختگان« گفت لایحه ارســـالی دولت 
علاوه بر منابع غیرقابل تحقق، دارای ابهام ها 
و سرگردانی های زیادی هم است و به همین 
دلایل به کلیات آن در بودجه رای منفی داده 
است. او درباره توافق سران قوا درمورد اصلاح 
بودجه هم گفت: »آنها هیچ اختیار قانونی در 
این مورد ندارند و این وظیفه کلیه نمایندگان 
اســـت که به لایجه بودجه رسیدگی کنند.« او 
به »فرهخیتـــگان« گفت: »رئیس جمهور یک 
نامه بسیار ناقص به مجلس ارسال کرده و طی 
۲بند تنها به ماجرای کســـر ۹۳هزار میلیارد 
تومان پرداخته اســـت که آن هم به جای حل 
مشکل، بر ابهامات افزوده و کار را بیشتر گره 
زده اســـت.« نماینده سومی که با او گفت وگو 
کردیم و ازقضـــا او هم جزء جمع ۱۹نفر بود، 
جواد نیک بین نماینده کمیسیون فرهنگی در 
کمیســـیون تلفیق است. او به »فرهیختگان« 
گفت همکارانش صرفا به خاطر این به کلیات 
رای موافق داده اند که می دانند دولت بنایی 
برای اصلاح بودجه ندارد و ارجاع آن تنها زمان 

را از مجلس خواهد گرفت.
چهارمین نماینده ای که »فرهیختگان« درباره 
بودجه با او به گفت وگو نشست، محسن زنگنه، 
اقتصاددان و رئیس کمیته اصلاح ســـاختار 
بودجه در مجلس اســـت. او در این گفت وگو 
توضیحاتی درباره چرایی رای موافق نمایندگان 
و اتفاقات اخیر در مجلس پیرامون لایجه بودجه 
ارائه کرد که مشروح آن را در ادامه می خوانید.

  شورای نگهبان به اصلاحات مجلس 
چراغ سبز نشان داده است

ارزیابیشـــماازرایموافقنمایندگانبه
کلیاتلایحهبودجهچیست؟

واقعیـــت، بنده هم از این رای تعجب کردم. از 
دیدگاه بنده تصور نمایندگان این بوده که اگر 
کلیات را نپذیرند، با توجه به روحیه و سلوکی 
که دولت در حوزه سیاســـی داشته، احتمالا 

دولت نســـبت به اصلاح و برگرداندن بودجه 
اقدام خاصی نخواهد کرد و عملا با انســـداد 
اقتصادی در معیشـــت مردم مواجه باشـــیم. 
دولت هم در این مدت نشـــان داده پایبند به 
قانون نیســـت لذا نگرانی داشتند که اگر الان 
کلیات رد شود ممکن است دولت هیچ اقدامی 
نکند، ماننـــد نامه ای که بعد از ۴-۳ روز آقای 
رئیس جمهور به مجلس نوشـــت که اصلا در 
شأن مجلس نبود، لذا این نگرانی را نماینده ها 
داشـــتند و به این جهت احساس کردند اگر 
کلیات را بپذیرند بعدا می توانند به جزئیات ورود 
کنند و اصلاحات خود را انجام دهند. علاوه بر 
این باید این را هم مدنظر داشـــت که رئیس و 
برخی اعضای کمیسیون مطرح می کنند که 
شورای نگهبان این چراغ سبز را به مجلس داد 
که »اگر بخواهد اصلاحاتی را انجام دهد با آن 

اصلاحات موافقت می کنیم.«

  پیشنهاد رئیس مجلس
بودجه 2فازی بود

ماجـــرایتوافقدولـــتومجلسدرمورد
پذیرشاصلاحاتچیســـت؟اینخبردر

رسانههامطرحشدهاست.
پیشنهادی که آقای قالیباف در جلسه سران 
مطـــرح کردند بودجه فازی  یـــا دومرحله ای 
بود. منظـــور این بود هزینه ها را با درآمدهای 
مشـــخصی ازجمله فروش یک میلیون بشکه 
نفت ببندیم و اگر یک میلیون بشـــکه بیشتر 
فروختیم بخشـــی به صندوق واریز شـــود و 
بخشی هم یک سری از هزینه ها را متناسب با 
تحقق درآمد نفت پاسخگو باشد. پاورپوینتی 
هم در این زمینه در جلســـه سران و سپس در 
جلســـه دیروز مجلس ارائه شد. لذا بیشتر از 
این توافقی صورت نگرفته است. علاوه بر این 
آقای نوبخت در جلسه دیروز کمیسیون تلفیق 
هم صحبت کرد و فحوای کلام ایشان به اضافه 
مخالفت های جدی نمایندگان با بودجه نشان 
نمـــی داد که بخواهند توافقی انجام شـــود. 
علاوه بـــر این مجلس معتقد بود لایحه باید به 
دولـــت برگردد چون اصلاحات بیش از حدی 
اســـت که مجلس بتوانـــد اصلاحات را انجام 
دهد و اگر این کار را بکند شـــورای نگهبان رد 
می کند. از این رو مجلس و دولت قبول کردند 

به جای دولت، مجلس اصلاحات لازم را انجام 
دهد و دولت هم آن را بپذیرد و شورای نگهبان 
هم این چراغ سبز را داده که اگرچه این تغییرات 
شامل شاکله بودجه بشود آن را تایید کند. این 

تفاهمی بود که قبلا هم بیان شد.

  باید توافق دولت و مجلس
مکتوب می شد

نظرخودتاندراینزمینهچیست؟
دولت نشـــان داده خیلـــی پایبند به تعهدات 

خود نیســـت. همین دولت سال گذشته و در 
مجلس قبل ذکر کرده بود کلیات را بپذیرید و 
در جزئیات با مجلس راه می آییم، اما در عمل 
چنین کاری را انجام نداد و خیلی از نمایندگان 
دوره قبل که الان در مجلس حضور دارند، بارها 
نسبت به این امر انذار دادند. من پیشنهاد دادم 
توافق بین دولت و مجلس هرچه باشد مکتوب 
شـــود. منتظر بودیم نامه ای کـــه دیروز آقای 
روحانی ارسال می کند تلویحا این حق دولت 
را به مجلس تنفیذ کند، چون بدون تعارف این 

حق دولت اســـت که این لایحه را بنویسد. لذا 
انتظار ما این بود که دولت در نامه ای که ارسال 
می کند ضمـــن اینکه آن مصارف و منابع را از 
محل درست تامین می کند، در حوزه اصلاح 
این اختیار را به مجلس بدهد که شما این کار 
را انجام دهید و ما هم حمایت می کنیم. نامه 
گویای این امر نبود و من پیشنهاد دادم توافق 
کتبی با دولت داشته باشیم. فعلا در کمیسیون 
تلفیق اینچنین شـــد و رای شـــکننده است و 

معلوم نیست در صحن چه اتفاقی بیفتد.

»فرهیختگان«بررسیکرد

چرا کلیات بودجه در کمیسیون تلفیق تصویب شد؟
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گزارشتفریغبودجه۹۸جزئیاتمهمیدارد

کارنامه بودجه ۹۸: نمایشگاه انحراف دولت از قانون
صفحه  8 را  بخوانيد

بورس و بانک های تهران
در یک فیلم هندی!

سریالهندی»اختلاس۱۹۹۲«یکنمایشفوقالعاده
ازداستانیواقعیاست،ماجرایبازیباپولمردم

زدن مصوبه  دولت آیین نامه دور 
هسته ای مجلس را نوشت

سرنوشتقانوناقدامراهبردیبرایلغوتحریمهاچهخواهدشد؟
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